
Resum de l’informe del rector al Consell de Govern  

31.03.11 

El rector de la UPC, Antoni Giró, va demanar en començar la sessió que consti en acta el condol 
de la comunitat universitària pel traspàs de Francisco Martínez Serra, professor a temps parcial 
del Departament de Mecànica a l’ETSEIAT, i per Ion Altuna Urquía, membre de l’Orquestra de 
la Universitat. 
 
En el capítol de la política universitària, el rector va informar sobre la darrera reunió del 
Consell d’Universitats i va explicar que va tractar sobre com impulsar el model de comptabilitat 
analítica en les universitats espanyoles, de cara a aconseguir més informació sobre el cost real 
de les titulacions. També es va acordar la creació d’una comissió mixta integrada per membres 
del mateix Consell i de la Conferència General per analitzar el model de governança 
universitària.  

El Consell d’Universitats va tractar igualment el futur Estatut del PDI, actualment en procés de 
redacció i sobre el qual la CRUE s’ha pronunciat negativament, tot qüestionant-lo pel fet que 
implicaria incorporar al sistema universitari una quantitat de recursos econòmics addicionals 
que no estan previstos. Es va ajornar el debat sobre el projecte de Real Decret de 
Reconeixement de títols estrangers. 

El rector va informar al Consell de Govern sobre la recent reunió de la Comissió de la Branca de 
Coneixement d’Enginyeria i Arquitectura, durant la qual es va tractar l’esborrany de regulació 
de les atribucions professionals, així com les novetats referents al Grau en Enginyeria de 
l’Edificació. 

El rector va repassar també en l’informe la reunió que tindrà lloc a Madrid el 5 d’abril del 
Consell de l’Estudiantat per desenvolupar l’Estatut de l’Estudiantat.  

En l’àmbit català, Antoni Giró es va referir a la sessió del Consell Interuniversitari de Catalunya 
(CIC) i va explicar que serà el secretari d’Universitats i Recerca, Antoni Castellà, qui presidirà les 
reunions d’aquest ens. Va anunciar que està previst que el CIC iniciï un procés de reflexió sobre 
la governança universitària i va enumerar altres temes per desenvolupar en els propers mesos 
i que van des de la llei que regula l’agència de qualitat catalana —que es vol accelerar—, a la 
reestructuració del mapa de grau i màster perquè tendeixi a una simplificació. També es vol 
intensificar la internacionalització de la universitat catalana, revisar la Fundació ICREA, 
impulsar un model de finançament i promoure la constitució del Consell de l’Estudiantat de les 
universitats catalanes, el CEUCAT. 
El rector Antoni Giró va informar també al Consell de Govern sobre l’entrevista mantinguda 
amb el secretari d’Universitats i Recerca, Antoni Castellà, en qualitat de president de torn de la 
Xarxa Vives. La reunió estava orientada a tractar el finançament d’aquest ens que agrupa les 
universitats de parla catalana. En aquest sentit, el rector Giró també va apuntar que 
recentment la UPC ha acollit l’edició d’enguany de la Lliga Universitària de Debat, que 
organitza la Xarxa Vives. La Universitat Ramon Llull va guanyar el concurs, en el qual l’equip de 
la UPC va estar elegit com el millor del certamen a instàncies dels mateixos participants. 

El rector també va informar al Consell de Govern sobre un acord per afavorir la inserció laboral 
dels titulats i les titulades a través del portal Empleo d’Universia, el qual es vol consolidar ara 
també a Espanya després d’haver-ho fet a Amèrica Llatina, on ja s’han realitzat més de 180.000 
col·locacions.  

En el marc de les relacions institucionals, el rector va informar de la visita a les obres del 
Campus Diagonal Besòs que es va realitzar amb la Junta del Col·legi d’Enginyers Industrials de 



Catalunya i va anunciar que està previst que es creï una comissió mixta per al seguiment del 
projecte.  

La reunió mantinguda amb el director d’Infraestructures, Albert Tortajada, i el president del 
Consell d’Administració de Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya, Enric Ticó, va ser una 
altra de les activitats destacades pel rector, que va emmarcar aquesta trobada en la 
col·laboració que la UPC manté amb FCG, arran de la creació del màster de Sistemes 
Ferroviaris i Tracció Elèctrica que imparteix l’EPSEVG.   

El rector va informar igualment sobre la seva presència a la reunió a Xile del comitè executiu 
del Centre Universitari de Desenvolupament, el CINDA, durant el qual es va presentar l’informe 
de 2010 titulat “El rol de las universidades en el desarrollo científico y tecnológico”, una eina 
per analitzar la realitat llatinoamericana en aquest àmbit.  
 

Un altre acte destacat pel rector Giró va ser el workshop que va reunir a la UPC representants 
d’universitats xineses amb els membres d’un consorci integrat per la mateixa UPC, la UPV i la 
UB, que ha estat creat per aprofundir en les relacions i la mobilitat.  
 
El rector es va referir, així mateix, a l’acte de lliurament dels “Premis Ciutat de Sant Cugat”, 
durant el qual la Universitat va rebre el reconeixement per la consecució del Campus 
d’Excel·lència Internacional pel projecte Campus Energia UPC. 
 
Pel que fa als convenis, el rector va anunciar que s’acaba de constituir la Xarxa d’Emprenedoria 
Universitària (XEU) per mitjà d’un acord que han signat, a més de la UPC, la UB, la UAB, la UPF, 
la UOC, la URV, la UVic, la Udl i la UdG. També es va referir al conveni amb Endesa per a la 
creació d’un màster en Enginyeria Nuclear que començarà a impartir-se el curs vinent a 
l’ETSEIB. Aquest mateix centre docent va organitzar una sessió tècnica de formació i 
d’informació titulada “Un repàs a la situació de Fukushima”, en la qual el rector va estar 
present i on tres experts de la Universitat van analitzar l’accident nuclear del Japó. 
 
El rector va informar també de l’organització dels Fòrums estudiantils universitat-empresa de 
l’ETSEIAT, l’ETSEIB i l’EETAC. 

El rector va finalitzar l’informe referint-se al procés de reforma dels Estatuts i va explicar que 
han continuat les reunions periòdiques de la Comissió creada ad hoc. En aquest context, va 
anunciar que no es podrà mantenir el primer calendari previst i va assegurar que en breu els 
membres del Claustre Universitari rebran un primer esborrany del document. També va 
lamentar que no s’hagi pogut renovar la CSAPDIU i la Comissió d’Apel·lació per manca de 
quòrum, en la votació electrònica que va tenir lloc del 8 al 15 mes de març.  
 
Premis i reconeixements: 

Premi Ciutat de Barcelona 2010. Atorgat per l’Ajuntament de Barcelona als investigadors de 
l’ICFO Romain Quidant i Niek Van Hulst en la categoria d’Investigació Científica.  
Premi Europeu de la Indústria Electrònica “Elektra”. Atorgat a l’spin-off Baolab Microsystems 
S.L. impulsada pel Departament d’Enginyeria Electrònica i amb el suport del Programa Innova. 
Aquest guardó, dins la categoria d’R+D, reconeix la innovadora tecnologia NanoEMS.  
Projecte europeu SARDANA. Presentació en el Fiber-to-the-Home Conference 2011 a Milà del 
projecte de fibra òptica Sardana, liderat per la UPC, a través del Grup de Comunicacions 
Òptiques i el professor Josep Prat.  
Premi Solar. Atorgat per l’Associació Europea EUROSOLAR al projecte de casa solar LOW3 en la 
categoria de Projectes d’Arquitectura. El projecte ha estat coordinat pel Centre d’Investigació 
Solar (CISOL) que dirigeix el professor Torsten Masseck.  



Premi Ramon Llull 2011. Atorgat al professor Josep Francesc Quetglas.  
Premi Ciutat de Sant Cugat 2010. Atorgat a la UPC per l'Ajuntament de Sant Cugat, per la 
contribució a la transformació del sector energètic cap a un model més sostenible, en 
particular pel projecte Campus Energia, que ha obtingut la distinció de CEI.  
 
Adhesions 

• Comunicat de la Xarxa Vives, manifestant el seu rebuig al tancament de les emissions 
de TV3 al País Valencià. 21/02/11. 

• Suport a la proposta de l’Ajuntament de Lleida per a la concessió a l’IRTA de la placa 
de la Paeria al Mèrit científic i investigador. 25/3/2011 

• Suport a la carta signada el 7 de febrer de 2011 pels presidents de l’Instituto de 
Ingeniería de España, la UPC i la Real Academia de Ingeniería en relació a la 
l’Avantprojecte de Llei de Serveis Professionals, i a l’annex titulat “Sobre la prometida 
Ley de Servicios Profesionales”, en la qual es manifesta el rebuig als plantejaments que 

hi apareixen, i l’extrema preocupació per les greus conseqüències que una eventual 

aplicació d’aquestes propostes tindria per a la nostra societat en matèria de seguretat, 

control i qualitat de les obres, instal·lacions i serveis d’enginyeria, i per al nostre país 

quant a competitivitat, reconeixement i prestigi. 28/3/2011 


